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De voorzitter van het Productschap voor Zuivel ars. H. Schelhaas 

heeft onlangs opgemerkt dat er voor de kor.er.de -aar ;aar van ~e 

zgn. medeverautvoordeiijkheidsiteffing op de melk geen of nauwelijks 

invloed verwacht raag worden op de melkproductie in de II'zie bijlage, 

Jui3t op de verwachtbare effecten v̂ r. de voorgestelde maatregel^ 

OD de - melkproductie werd tijdens interdepartementaal overleg dd. 

21-2-t79 dzz. sterk de nadruk gelegd. 

Van de zijde van L & V werd gesteld dat het erg Moeilijk zal zi;n :n 

binnen een paar jaar de effecten van maatregelen als nel! ; en 

premieregelingen te quant if i c er en. Ken moest eea. eerst maar eens een 

tijdje aanzien. Dzz. werd er met nadruk op gewezen dat Nederland bij 

de komende zuivelgesprekken van de Commissie jaarlijks een cv-nicht 

diende te vragen, niet alleen van de direct merkbare effecten naar 

ook van de verwachtingen voor bv. het volgend jaar* Indien zou blijken 

dat de maatregelen na bv. 2 h 3 jaar geen of nauwelijks effect zouden 

hebben, diendei de gedachten van meer ir.rri; er.:~ e maatregelen :u"ering 

tijdig uitgewerkt te worden. 

De reactie van L & V hieren was nogal ] auw. Het lijkt erop alsof dit 

ministerie weimig hoop heeft op de mogelijkheid de melkproductie de 

komende jaren op een of andere wijze terug ^e dringen. 

Nu zit Nederland, v.w.b. de melkheffing dan ook in een moeilijke po

sitie. Door de vele uitzonderingsregels die de : missie—voorstellen 

bevatten voor de heffing bij de kleinere boeren, Bullen het vooral 

de efficiënte bedrijven (lees Nederlandse) zijn,die de lasten hiervan 

zullen ondervinden. 

Daarnaast zit Nederland ook monetair in een moeilijke positie zoals 

het volgende voorbeeld moge aantonen. 

In tart VK is onlangs een wttboek uitgebracht; waarin staar Sftt I* 

Dritse melkproductie de komende vijf jaar met 16 f zal • v r -m-"::. 

;se streven ^v?T^ '»i - bffc ¿-4*+ ^ ̂  ̂  e e J _ %j& "T e t 

ren Europese medeverantwoordelijk'tafcidBhetfing op de geproduceerde 

melk zou/opgevangen kannen worden middels een prijsverhoging voor 

de boer door devaluatie van de grgHQBe valuta. Voorair nog lijkt deze 
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mogelijkheid vrij theoretisch omdat het VK zich - uit et .-.'amenten-
belang - verzet tegen hogere prijzen, doch geheel irreëel is deze 
niet. 

Conclusie uit bovenstaande is dat dzz. de indruk oesteat dat de 
georganiseerde boeren in Nederland actief meedenken over de moei* 
lijkheden in de zuivelsector (vgl. ook de Nieuwjaarsredes van de voc 
zitters van Landbouwschap en Productschap) en dat het ministerie 
van Landbouw zich - althanó naar buiten - nogal terughcuiend om
stelt. 



persbericht 

Embargo tot woensdag 
21 februari 1979, 10.30 uur. 

Openingswoord van da Voorzitter van het Produktschap voor Zuivel, 
drs. H. Schelhaas, in de openbare bestuursvergadering van 21 februari 1979. 

Geringe invloed van het weer op de melkproduktie 

Meer dan andere bedrijfstakken is de landbouw onderhevig aan de ongunst 
van het weer. "Winter treft vooral boeren", aldus een kop in een landelijk 
ochtendblad. 

Het barre weer van de laatste weken heeft in de melkveehouderij geleid tot 
veel ongemak en hogere kosten. De invloed op de melkaanvoer is echter gering 
geweest. Volgens onze informatie is vorige week 1 a 2% minder melk afgeleverd 
dan was verwacht; de invloed op de produktie op de boerderij was nog geringer. 
Dit ligt ook in de natuur besloten. Een melkkoe blijft ook in perioden van kou 
de produktie van melk, van nature het voedsel voor haar jong, op peil houden, 
desnoods ten koste van haar eigen conditie. 

De melkaanvoer naar de fabrieken gaf wel gedurende enkele dagen grote 
problemen. Vorige week woensdag en donderdag kon ten noorden van de lijn Aastere 
Zwolle maar circa 10% van de melk worden opgehaald. Zaterdag was de achterstand 
die hierdoor was ontstaan, ingehaald, dank zij de extra inspanningen van de 
melkrijders en het personeel van de fabrieken. De verwerking van de melk moest 
grotendeels in het weekend gebeuren. 

Een woord van waardering voor allen, die in deze moeilijke omstandigheden 
de produktie, transport, verwerking en afzet gaande hielden, is wel op zijn plaa 

Produktiebeperking: is het "Noorse systeem" wellicht een oplossing? 

Een van de bezwaren die kunnen worden ingebracht tegen de voorstellen van de 
Europese Commissie is, dat de voorgestelde ingrepen de oorzaken van het zuivel-* 
overschot niet fundamenteel aanpakken. Zelfs indien de vergaande voorstellen van 
de Europese Commissie t.a.v. de melkheffing zouden worden aanvaard, dan nog wordt 
voor de komende paar jaar van de heffing geen of nauwelijks invloed op de a»lk-
produktie verwaq$$$ĵ . 



Toch zijn maatregelen, gericht op een laadwerke1ijke produktiebeperking en 

oen stimulering van de vraag, gewenst. 

Voor het jaar 1977 werd het zuive lover schot in de EEG geraamd op 9% van da 

produktie. Het afgelopen jaar steeg de EEG-melkproduktie net circa 4%, terwijl 

de afzet steeg met hoogstens 1%. Een herhaling van deze ontwikkeling gedurende 

een aantal jaren zou de situatie op de Europese zul vel markt onhoudbaar maken. 

Tot beteugeling van de melkproduktie zouden we wellicht kunnen komen met een 

systeem, waarbij aan melkveehouders die op vrijwillige basis de produktie beperken 

een premie wordt gegeven. In Noorwegen wordt een dergelijk systeem sinds enige 

jaren toegepast. Aan veehouders die in 1977 en 1978 hun melkproduktie verminderden 

werd een premie gegeven, oplopend van 0,4 cent tot 2,75 cent per kg, afhankelijk 

van de produktievermindering. 

In 1977 heeft ongeveer de helft van de Noorse melkveehouders aan deze rege

ling meegedaan. Zij verminderden hun melkproduktie met bijna 12%? hierbij zijn 

echter inbegrepen die melkveehouders die in de loop van het jaar geheel stopten 

met melk leveren. De boeren die de melkproduktie verminderden om aanspraak op de 

bonusregeling te kunnen maken, kwamen meestal op een produktieverlaging van 6 4 

7% en zij ontvingen daarbij de maximale bonus. Hiertegenover nam bij de veehouders* 

die geen gebruik maakten van de bonus, de melkproduktie met 13% toe. Zodoende kon 

in 1977 een stabilisering van de melkproduktie worden bereikt, in tegenstelling 

tot de stijging van 3 a 3,5% zoals voor 1977 was geraamd, aldus de konklusie uit 

een rapport terzake van het P.Z.-secretariaat. 

Uit een gehouden enquête bleek dat veel melkveehouders de melkproduktie 

verminderden door een aantal koeien af te stoten. Op de vraag of met name laag 

kwalitatieve koeien werden verkocht antwoordde 58% bevestigend. 

De producenten die de bonus benutten kwamen volgens opgave van de melk'-

produktiecontrole uit op een,vergeleken met 1976, 1% lagere krachtvoergift la 1977. 

Ongeveer 63% van degenen die gebruik maakten van de bonusregeling meende 

dat de regeling hun economisch voordeel heeft gebracht. Voorts bleek dat 40% van 

de deelnemers aan de bonusregeling de rundvleesproduktie heeft verhoogd. Circa 

10% begon met of verhoogde de schapevleesproduktie. In een afgelopen maandag 

gehouden gemeenschappelijke vergadering van de P.Z.-Bestuurscommissie Internationale 

Samenwerking en Regelingen met de Commissie Melkveehouderij van het Landbouwschap 

is o.m. dit systeem besproken. 

De konklusie was dat het wellicht niet eenvoudig aal aijn aan dergelijk 

stelsel in de EEG van da grond te krijgen onder waarborging van een goede controle. 

Maar de algemene opvatting was toch dat het systeem mits uitvoerbaar en controleer

baar een sympathiek middel zou aijn ter beperking van de melkproduktie. Vele melk

veehouders - dat was mij ook reeds gebleken bij lezingen die ik de afgelopen 

weken heb gehouden - willen best hun produktie matigen •gaaien ook <fet aea laa 

• overmatige m 



overmatige inspanning, die van hen gevraagd wordt - mits hun dit financieel 

mogelijk wordt gemaakt. Op het eerste gezicht lijkt een premieregeling als doo 

mij bedoeld, daartoe bruikbaar. De eenvoudigste werkwijze zal wellicht z'i 

de melkveehouders die hun produktie vrijwillig willen beperken, een contract 

te laten sluiten. Financiering van de premies uit de middelen, verkregen tilt 

de melkheffing, zal in boerenkring wellicht niet veel bezwaren oproepen, cmdat 

dit stelsel op wat langere termijn uitzicht biedt op een sanering van de zuivel-

markt en een betere melkopbrengst. Ook zal er een strikte controle op de na

leving van het contract moeten plaatsvinden. Indien het systeem zou werken 

zou het betekenen dat via een verbetering van de arbeidsomstandigheden en 

arbeidstijdverkorting de produktie wordt beperkt. Het systeem berust ook verder 

op een gezonde economische gedachtengang. De marginale waarde van de laatste 

vijf of tien procent van de geproduceerde melk is immers gering en het is luist 

dat kwantum melk dat nBrus>sel" veel geld kost. Het Noorse systeem lijkt ook 

veel op het Amerikaanse systeem van produktiebeheersing, waarbij op vrijwillige 

basis grond uit produktie genomen wordt* 

Evenwel blijft het de vraag of het in alle EEG-landen op redelijke en 

betrouwbare wijze kan en zal worden toegepast. Duidelijk is wel, dat globale 

maatregelen voor zover beschikbaar aanmerkelijk eenvoudiger zullen werken. 

Het is echter aan twijfel onderhevig dat effektieve èn aanvaardbare globale 

maatregelen voorhanden zijn. 

Dit laatste leidt mij ertoe een systeem van vrijwillige produktiebeperking 

via premies dringend in de aandacht van de betrokken organisaties en autoriteit 

aan te bevelen. Het loont stellig de moeite om het tot in details te bestuderen 

Zuivelvoedselhulp 

Er is nauwelijks een middel dat een zo ruime sympathie ontmoet ~ bijv* bij 

melkveehouders en werknemers - als het vergroten van de voedselhulp. 

De Europese Commissie echter acht een verdere vergroting van de suivel-

voedselhulp nauwelijks uitvoerbaarf waarbij zij o.m. wijst op het ontbreken van 

een goede afzetstruktuur in de ontvangende landen en op vervoer- en distributie-

problemen. Ook onze Minister van Landbouw heeft daarop geweaen bij de behanoelii 

van zijn begroting in de Eerste Kamer. 

Ik heb dit onderwerp vaker aangeroerd. Maar ik heb de indruk dat het hier 

moet gaan als bij de val van Jericho. Zes dagen lang trok het volk tWCëêl 

rondom de stad en de zevende dag zelfs zeven maal. Pas toen viel de stad. Ik wil 

m^^^^er
 beperken tot de opmerking dat de bovengenoemde inderdaad aanwezige 

moeilijkheden naar mijn indruk wel eens te vlot worden aangevoerd O»-wrxttifttatf . 

vanMft^^fil^roedseUiulp te blokkeren. Ik baseer mij daarbij wede op een EEG-

document waarin staat dat "een beter beheer van de voedselhulp" gewenst is en 



dat "de besluitvormings- en uitvoeringsprocedures moeten worden verbeterd* 
Ook zou "de uitvoering van sommige maatregelen vergemakkelijkt moeten worden" 

Een bottleneck bij opvoering van de zuivel voedselhulp kan ook zijn het 
te beperkte administratieve EEG-apparaat, dat met de uitvoering van de zuivel-
voedselhulp is belast. 

Zuivelvoedselhulp voorziet in een behoefte en in vele gevallen kan een 
reële nood ermee worden gelenigd. 

Ik zou dan ook een beroep willen doen op de Nederlandse overheid om zich 
daadwerkelijk te blijven inspannen voor een vergroting van de zuivelvoedselhulp 
Daarbij mag zij bedenken dat ook de werkgelegenheid in de zuivelsektor gebaat 
is bij een opvoering van de zuivelvoedselhulp. 

B-20/2/79 


